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والعرفان  الشكر

وعددخلقه                 كلماته ومداد نفسه ورضاء وزنةعرشة وعظيمسلطانه وجهه بجلل يليق اا كثير اا الحمدلحمد
/ الجليل                   أستاذي إلى بشكريوعرفاني أتقدم أن يشرفني ثم ومن ، العمل هذا انجاز اعاننيووفقنيفي الذي

توجيهاته                  لحسن كان فقد ، الرسالة هذه وانجاز إعداد بالشرافعلي لتفضله الفضيل عثمانعطا عبده بروفيسور
خالدحسن                  /   الدكتور إلى بجزيلشكري أتوجه كما ، البحثإلىغايته بهذا الوصول في الكبير الفضل وسعةصدره
أقدمشكري                      أن يفوتني ل كما ، هذه البحثبصورته إخراجهذا في الثر لها توجيهاتكان ليمن قدمه لما عثمان

في               متمثلة والتطبيقيةخاصة الجميلة الفنون كلية ولسرة والتكنولوجياعامة للعلوم السودان الجزيللسرةجامعة
النحتومكتبة  /               قسم لسرة أجذله والشكر ، الطروحة لعداد الفرصة لتاحة درمة الحسن محمد عمر الدكتور عميدها

التحادية                 العام والتعليم التربية ووزارة ، بالخرطوم المتحفالقومي إدارة وأسرة ، إدارتها والعاملينعلى الفنون كلية
ل                   كما رجب، الصاويوالستاذةعزيزة والستاذ ماهر الستاذ في متمثلة خاصة التدريبوالبعثات ولدارة ، عامة

وليدخلف                   والستاذ ، ميرغني الكريم كمالعبد الدكتور في ميرغنيمتمثلة الكريم مركزعبد أسرة أشكر أن يفوتني
المناقشةعلي                   لجنة أعضاء الجلء السادة أشكر أن يفوتني ول ، مروةمصطفي والستاذة ، محمودصالح الوالستاذ

وخبرتهم                  بعصارةجهدهم وزودوني العون يد بتقديم إلىجميعمنساهموا والشكر ، الرسالة هذه بقبولمناقشة تفضلهم
بالصحة                     ومتعها العمرها اطال بالدعاء تبخلعلي لم التي امي أشكر اا أخير و ، المستمرة وتوجيهاتهم

اكتملتورأت .                 اجليحتى من احتملوه اشكرهمعليكلما الدراسة مدة طيلة وصابرو الذينصبروا وأبنائي والعافية
النور .

وهو                   مواصلته على بالعون يمدنا وأن ، حسن ال قبو الجهد هذا منا ويتقبل يوفقنا أن وعل المولىجل اسأل
المرسلينوالحمدل                   يصفونوسلمعلى العزةعما ،سبحانربكرب السميعمجيبالدعاء التوفيقوهو ولي وحده

العالمين  .   رب

الباحثة

الدراسة  مستخلص
في               والغائر البارز للنحت والتعبيرية الفلسفية والمضامين المفاهيم علي التعرف إلى الدراسة هدفت

إطار               في للدراساتالسودانية للمعطياتالساسية مراجعةشاملة الدراسة تقدم و ، القديمة الحضاراتالسودانية
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كرمة                  فيحضارتيمملكة والغائر النحتالبارز وحللتبعضالعمالفيمجال ، القديم السودان لتاريخ سجلمفصل
ين   ب الكوشية.       1450-2500ما للسرة الثاني الشق المروية والفترة أوفت   350قم. -270قم وقد ، م

تحليل     -     -         نتائج تحقيق ويتمثلذلكفي ، حقها البحث التيقامعليها والهداف والسئلة الفرضيات الدراسة
لفن                  الفنية دللتها موضح المتداولة وغير منها الشائعة والمصطلحات المختلفة المفاهيم البحث تناول فقد ، البحث

البحثالطرق                   تناول كما ، والغائر والبارز منه المجسم النحتي العمل لصياغة أنهناكطريقتان واتضح ، النحتعامة
مع                   ؛ الطيعة المواد في والتشكيل ، الصلبة المواد في الصل الكتلة منحذفمن النحتي العمل لتنفيذ المختلفة
تعرضالبحثإلى             .     كما التنفيذ التيتختلفباختلفخامة والغائر النحتالبارز نحتوكلمة توضيحمدلولكلمة
تاريخ                   بتناول الدراسة اهتمت كما ، والغائر البارز النحت هيئة علي والخامة البيئة وتأثير ، عليه يؤثر وما السلوب

فنية             ,     كذلكتمتدراسة والغائر النحتالبارز أعمال بينها ومن المختلفة التشكيلية الفنون فيمجال كرمة مملكة
  . مشكلة              تركزت أخرى حضارات مع التيجمعتها والفنية والحضارية الثقافية العلقات ومعرفة مروى مملكة عن
فيفترةحددتها                  السودانية الحضارة التساؤلتعن من كثير النحتلتفسير النوعمن تناولتهذا أنها البحثفي
كذلكمحاول                     ، أوغيره كانمنمنطلقفلسفي والغائر النحتالبارز إثباتأنممارسة أو لنفي كذلك ، اا الدراسةسلف

الدراسات         -     –    رحاب إلى السابقة الدراسات الذيساد التاريخي المنهج النحتمن النوعمن هذا بدراسة الخروج
السلوب               لهذه والتعبيرية الفلسفية المضامين على الضوء لتسليط الدراسة وهدفتهذه ، الوصفية التحليلية الفلسفية

متبعة         .       التحليلي الوصفي المنهج الباحثة استخدمت للدراسة المحدد الفترة من نماذج بتحليل وذلك النحت من
النتائج            . إلىمجموعةمن أسفرتالدراسة و ، المحتوى وتحليل المختلفة :اهمهاأدواته

يتمتع.  الحضارتين في والغائر البارز النحت ان الهوية في بخصوصية  كان
اسفرت كما محليته، من يقدح ل الثقافي الستلف ان كما.  السودانية
وسلطات الكهانة لقواعد يخضع كان انواعه بجميع النحت فن ان الى الدراسة
 الحكام وامجاد تقلبات. مع تتجاوب واضمحلله عظمته عصور فكانت الحكام

ABSTRACT

This  study  aims  at  knowing  the  philosophical  concepts  of  sculpture  in  ancient  Sudanese
civilization. The study presents a comprehensive review of the basic Sudanese studies with a
detailed  record  of  Sudan ancient  history.  It  makes  analysis  of  some sculptural  works  that
related  to  both Karma Kingdom (2500 – 450 BC),  and during the irrigated  period of  the
second half  Cush Royal Family (270 – 350 BC).  The study has given the hypothesis, the
problems, and objectives on which it stands, enough attention as shown in attaining the results
of the research analyzes. 
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The researcher has tackled the various concepts, the terminologies that are commonly used or
not, by explaining them showing their artistic meaning especially for sculpture. It is found that
there are two different ways for formulating sculptural work. The research also discussed the
different  ways of implanting  the sculptural  work by using solid  material,  shaping flexible
materials,  showing  the  difference  reference  of  the  word  ‘sculpture’ according  to  the  raw
material used.             

It turns out that there are two different ways to formulate a sculptural work of any type. The
study talks  about  different  ways to  carry  out  the  work of  sculpture  with  reference  to  the
material used solid or flexible. It explained the various meaning of the word “sculpture” which
varies according to the nature of the material of the implementation.

Part of the search is set for sculpture since it has more significance than the other kinds of art.
It is visual and applied art. Also it touched on the meaning of the word relief sculpture and its
equivalents: engraving, drilling and carving inside a cavity. It mentions the different types of
sculpture whether it is light or severe outcropping jutting and the others.

The search also tickles the style and what affects it and the impact of the environment and raw
material on sculpting. The study focuses on the history of Karma Kingdom extensively in the
field of Fine Arts and with regard to the field of works of relief sculpture and relief. It also
conducts  historical  and artistic  study for the Kingdom of Meroe to know the cultural  and
artistic relations which compiled it with other civilizations. The intensive and concise results
that the study came out with is due to the content analysis as a method in the research that
describes the apparent artwork objectively and qualitatively description - and so concentrating
its approach on its content analysis - as well as analyzing functions of sculpture within the
descriptive method, analyzing and explaining the artwork that were chosen to test the two eras
after returning to some methods and experiences. The research problem focuses on dealing
with this type of sculpture to explain a lot of questions about the civilization of Sudan in the
period set by the study   as well as to deny or prove that the practice of relief sculpture was out
of philosophical or other motive - as well as by studying this type of sculpture to try to come
out with the historical method, that prevailed in previous studies to the space philosophical
analytical  descriptive  studies.  This  study  aims  at  shedding  light  on  the  philosophical
implications  and  expressive  contents,  revealing  the  local  dimensions  and  the  external
influences that affect the culture and heritage that area during this period. The researcher used
man ways and methods such as the descriptive method in addition to observation,  content
analyzes, and tours. All these have led to some findings that can be summarized in that relief
sculpture  of  the  two  civilizations  had  enjoyed  exclusiveness  in  its  formation,  style,  and
contents. Also cultural borrowing does not detract it from its character. The study also shows
that the art of sculpture was subject to the rules of the priesthood and the Sultans, therefore its
greatness and decay ages respond the fluctuations and glories of the Sultans. 
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